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10.3.2020 GHa    Fylkesmannen i Oslo og Viken 10.3.2020   
 
Oppsummering av høring og Fylkesmannens kommentarer og tilråding for 10 nye 
naturreservater og utvidelser av 5 reservater i Oslo og Viken, ved frivillig skogvern i 
Aremark, Asker, Halden, Indre Østfold, Nore og Uvdal, Marker, Rakkestad, Sarpsborg 
og Vestby kommuner:  
 
1. Burumtjern, Marker   
2. Holene, Indre Østfold (tidligere Eidsberg) 
3. Gyrihelleren, Indre Østfold (tidligere Eidsberg)  
4. Lilleøya, Halden    
5. Matholhøgda, Aremark  
6. Prestebakkefjella (utvidelse), Halden  
7. Sagåsen og Stueåsen (utvidelse), Sarpsborg  
8. Sæter, Indre Østfold (tidligere Trøgstad) 
9. Holli, Indre Østfold (tidligere Spydeberg) 
10. Finnskutt og Haugen, Rakkestad 
11. Vestfjella (utvidelse), Aremark/Halden 
12. Gukilhøgda og Abbortjernhøgda (utvidelse), Indre Østfold (tidligere Trøgstad) og 
Aurskog-Høland 
13. Ødemørk, Vestby 
14. Hellekleivåe, Nore og Uvdal  
15. Tofteskogen (utvidelse), Asker (tidligere Hurum) 
 
Følgende har avgitt høringsuttalelse:  
Kommunal- og moderniseringsdepartementet, Vestby kommune, Sarpsborg kommune,  
Viken fylkeskommune, Bane Nor, Direktoratet for mineralforvaltning, Landbruksdirektoratet, 
Forsvarsbygg, Statens vegvesen, Riksantikvaren, NVE, Språkrådet, Kartverket,  
Norsk Bergindustri, Hafslund Nett AS, Statnett, Naturvernforbundet i Hurum/Røyken,  
Mer Villmark Nå, Forum for natur og friluftsliv Østfold, Østfold O-krets og  
Lars Vemund Solerød.  
 
Oppstart- og høringsuttalelser er samlet i vedlegg (78 s.) med oversikt på s.1. 
 
Generelle kommentarer  
Høringen omfattet ca. 170 parter og instanser, hvorav 32 var nye berørte grunneiere.  
Det kom inn 15 uttalelser ved oppstart og 20 høringsuttalelser, som er sammenfattet i 
foreliggende notat. -  En lav svarprosent må tilskrives at forslagene er basert på frivillighet og 
at Fylkesmannen har hatt god kontakt med partene i prosessen. Det har ikke innkommet 
uttalelser fra noen grunneiere, idet deres synpunkter har fremkommet via deres 
skogsakkyndige eller i direkte kontakt med Fylkesmannen. Signerte verneavtaler med staten 
foreligger for halvparten av områdene pr. 1.3.2020. 
 
Kommunal- og moderniseringsdept., Viken fylkeskommune og kommuner  
Kommunal- og moderniseringsdepartementet viser til endringer med nye navn knyttet til ny 
fylkesinndeling, samt en del endringer i kommunestrukturen, gjeldende fra 2020. 
 
Fylkesmannen har etter høring endret vernebestemmelser og vernekart i tråd med ny 
kommunestruktur. 
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Viken fylkeskommune er positive til frivillig skogvern, og anser at de foreslåtte verneområdene 
vil bidra til å sikre viktige biotoper og friluftsområder for fremtiden. En er også positive til 
videreføring av jakt, fiske og friluftsliv, på samme nivå som på vernetidspunktet.  
 
Sarpsborg kommune og Vestby kommune har avgitt uttalelse hhv. til  
7.Sagåsen og Stueåsen og til 13.Ødemørk, se områdevis omtale, under. 
 
Flg. berørte kommuner har ikke avgitt høringsuttalelse:  
Aremark, Asker, Halden, Indre Østfold, Nore og Uvdal, Marker og Rakkestad 
 
Kraft- og el.forsyning 
NVE har ved oppstart og høring uttalt seg til alle verneforslagene,  
og viser til kraftforsyningslinjer inntil eller inne i flere av områdene. 
 
El.linjer går gjennom områdene eller følger langs med vernegrenser i flg. områder: 
4. Lilleøya, Halden: Lavspentlinje gjennom.   
6. Prestebakkefjella, Halden: Kraftlinje langs grense i sørvest og gjennom området. 
7. Sagåsen og Stueåsen, Sarpsborg: Kraftlinje langs deler av vestgrensen.  
8. Sæter, Indre Østfold: Kraftlinje langs østgrensen og en lavspentlinje gjennom området i 
vest. 
9. Holli, Indre Østfold: Kraftlinje langs sør-grensen. 
10. Finnskutt og Haugen, Rakkestad: Lavspentlinje gjennom. 
 
Fylkesmannen har hensyntatt drift, vedlikehold m.v. av kraftforsyningslinjene i overnevnte 
områder, med nødvendige standardbestemmelser i de respektive verneforskrifter.  
Det vises til omtale av områdene, under. 
 
Følgende områder grenser til reguleringsmagasin:  
4. Lilleøya: Femsjøen i Haldenvassdraget.    
7. Sagåsen og Stueåsen: Mingvann i Glommas vestre løp. 
8. Sæter: Øyeren i Glommavassdraget. 
12. Gukilhøgda og Abbortjernhøgda: Øgderen (Hemnessjøen) i Haldenvassdraget. 
14. Hellekleivåe: Kravikfjorden i Numedalsvassdraget. 
 
Fylkesmannen viser til at vernegrensen i overnevnte områder følger HRV (høyeste regulerte 
vannstand) og at grensen i flate strandsoner i vernekart kan avvike litt fra HRV.   
 
Statnett har uttalt seg til alle områder og Hafslund Nett til område 7-9 og 13,  
se det enkelte område, under. Følgende instanser er også hørt, uten at høringssvar foreligger: 
Glitre Energi Nett, Midtkraft nett, Norgesnett, Rakkestad energi, Skagerak Nett og Trøgstad 
el.verk. 
 
Landbruk 
Landbruksdirektoratet viste ved oppstart til et av områdene generelt til at det tydelig må 
fremkomme hvordan aktuelle arealer som foreslås vernet, nyttes i landbrukssammenheng, så 
som nødvendig skogsbilvei til bakenforliggende arealer, traktorvei i forbindelse med jordbruk, 
samt interesser tilknyttet beiting. Det påpekes adgang til vedlikehold og rydding av 
veier/ferdselsårer. - Beiting er aktuelt i mange områder, inkl. bestemmelser for utsetting av 
saltsteiner til bufe, oppføring/vedlikehold av gjerder m.v., motorferdsel i samband med dette, 
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samt uttransport av evt. syke / skadde bufe. Det må redegjøres spesielt dersom det ikke gis 
adgang til beiting i verneforskriftene.  
 
Landbruksdirektoratet forutsetter involvering av Fylkesmannens landbruksfaglige 
kompetanse ved utforming av verneforskrifter og verneplan. 
 
Fylkesmannen viser til at vi i det i de foreliggende saker internt ikke vært behov for bistand 
fra landbruksfaglig kompetanse. 
 
Fylkesmannen viser til at merknader til det enkelte verneforslag ikke er mottatt fra 
Landbruksdirektoratet - og har følgende anførsler til direktoratets øvrige synpunkter: 
 
Veier m.v. 
Der vernegrenser delvis følger eksisterende veier (område 1, 6, 8, 9) går grensen f.eks. 5 m fra 
senter vei, slik at vei og ev. grøft er utenfor reservatet. Dette skal praktiseres slik at vernet 
ikke skal hindre ordinær bruk og vedlikehold av vei og grøft, inklusive rydding av tre-
overheng og fare-/rastrær inn mot veibanen. – Område 2, 6-8 og 11-14 har vei inn i – eller 
gjennom verneforslaget, der bruk og vedlikehold med en veistandard som på vernetidspunktet, 
er innarbeidet i forskriftene. – Det har ikke fremkommet ønsker om midlertidige 
driftsveitrasèer i forbindelse med hogst utenfor eller i «bakenforliggende» skogarealer. Skulle 
slike behov oppstå, vil dette bli vurdert ved dispensasjon. 
 
Beiting 
Beiting er tillatt i område 1, 3, 5, 6, 9 og 13 og i en del av område 8. - Beiting, med et 
beitetrykk som ikke skader verneverdiene, er tillatt i område 2, 4, 7, 10, 11, 14 og i 
Abbortjernåsen, som nå blir en del av område 12.Gukilhøgda og Abbortjernåsen. 
I en mindre del av 8.Sæter og i Gukilhøgda (naturreservat i 2014), som nå vil inngå i område 
12, er beiting ikke tillatt. - I 15.Tofteskogen naturreservat (2005), kan Miljødirektoratet ved 
forskrift regulere beitetrykket i hele eller deler av området.  
 
Fylkesmannen viser til at beiting er tillatt i reservater på morenemark, med berg i dagen og 
der mer robust markvegetasjon er dominerende. Fylkesmannen ønsker begrensninger i 
beitebruk, der områdene har fuktig / slitasjesvak vegetasjon, som i edelløvskog, på leiremark 
(raviner), på sandmark, frisk kildepåvirket mark, sumpskog eller torvmark (myr). Tråkk av 
storfe / hest og beiting, særlig av geit, kan gi skader på vegetasjon og mark - og således være i 
strid med verneformålet. Vurdering av et beitetrykk som ikke skader verneverdiene vil måtte 
bli avveid i det enkelte tilfelle, ut fra ønsket beiteomfang, reservatets størrelse og spesifikke 
verneformål. - Fylkesmannen fastholder på bakgrunn av overnevnte bestemmelsene om 
beiting i høringsutkastene, som tilrådes. 
 
Utsetting av saltsteiner til bufe, gjerding og motorferdsel i forbindelse med dette,  
eller uttransport av syke/skadde dyr aksepteres der beiting er tillatt. 
 
Mineralressurser 
Direktoratet for mineralforvaltning (DMF) er statens sentrale fagmyndighet ved forvaltning 
og utnytting av mineralske ressurser, med særlig ansvar for bl.a. å ivareta disse i 
verneprosesser. – DMF har gitt uttalelser ved oppstart av alle områdene, unntatt for område 
11.Vestfjella. Med forbehold, pga grove avgrensninger ved oppstart, så DMF ingen konflikter 
ut fra kjente registrerte ressurser av regional/nasjonal betydning, eller ved at områdene, 
14.Hellekleivåe unntatt, hadde utvinningsrettigheter etter mineralloven (§ 29).  
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Ved høring kan DMF ikke se at område berører registrerte forekomster av mineralske 
ressurser, bergrettigheter eller massetak i drift. - DMF har imidlertid merknader til 
14.Hellekleivåe, se omtale under. 
 
Norsk Bergindustri, som er en bransjeforening for bedrifter tilknyttet mineralske ressurser, 
understreker at evt. geologiske ressurser i områdene må undersøkes før vernevedtak. Vedtak 
kan medføre beslaglegging av lokale, regionale, nasjonale eller globalt viktige ressurser. 
Foreningen viser til ressurskart fra NGU og Direktoratet for mineralforvaltning, og anmoder 
Fylkesmannen om også å hensynta kartlagte ressurser, som ikke driftes i dag, men som kan 
være aktuelle i framtiden. 
 
Fylkesmannen viser til naturmangfoldloven § 41, om innhenting av kunnskap knyttet til 
andre mulige verdier i foreslåtte verneområder. Dette vil i hovedsak være å få fram 
eksisterende kunnskap om ressurser og pågående næring eller aktiviteter. Dersom ny kunnskap 
i framtiden viser viktige utnyttbare forekomster, må eventuell utdrift vurderes konkret i hvert 
enkelt tilfelle, ut fra dispensasjonsbestemmelsen i naturmangfoldloven § 48.  
 
Forsvaret, samferdsel, navnsetting 
Forsvarsbygg viser til at hensynet til militær operativ virksomhet er ivaretatt i 
verneforskriftene og er tilfreds med det. En har ingen merknader til forslagene og ønsker 
lykke til i arbeidet videre. 
 
Statens vegvesen har ikke gitt uttalelse for område 1-12 i tidligere Østfold fylke.  
For område 13-15, se områdevise omtaler, under. 
 
Bane Nor har ingen merknader, idet områdene ikke ligger i umiddelbar nærhet til jernbane 
eller til prosjekter under planlegging. 
 
Riksantikvaren henviser til Viken fylkeskommune (kulturminneforvaltningen) og avgir ikke 
egen uttalelse. 
 
Fylkesmannen bemerker at høringsuttalelse fra kulturminneforvaltningen i Viken 
fylkeskommune ikke foreligger. - Verneforskriftene hjemler imidlertid adgang til å kunne gi 
dispensasjon til istandsetting, istandsetting og skjøtsel av kulturminner. 
 
Språkrådet har vurdert områdene iht. Sentralt stedsnavnregister (SSR) og har merknader til 
område 3,10 og 15, se omtale under de enkelte områder. - Kartverket, se område 8.Sæter. 
 
Friluftsliv og naturvern 
Forum for natur og friluftsliv Østfold er svært positive til de foreslåtte verneområdene og 
utvidelser av eksisterende reservater, som vil sikre natur- og friluftsinteresser. En imøteser 
ytterligere forslag til nye verneområder framover. 
 
Østfold O-krets er positive til vern av skogtyper og biotoper for bevaring av områder med fri 
skogutvikling - uten inngrep. Ingen o-klubber har utarbeidet karter i områdene, unntatt i 
13.Ødemørk, se under. O-kretsen støtter opprettelsen av hvert verneområde.  
En ber om flg. unntak i § 4 for alle områder: Vedlikehold av eksisterende stier og løyper, 
herunder merker, skilter, klopper og bruer, i henhold til tilstand på vernetidspunktet. 
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Lars Vemund Solerød viser til at inntegning av stier på vernekartene generelt er svært 
mangelfulle, og viser spesielt til 13.Ødemørk, se under. 
 
Fylkesmannen mener vedlikehold av eksisterende stier i de fleste tilfeller er uproblematisk. 
Det er akseptabelt at etablerte stier opprettholdes, med en standard som på vernetidspunktet, 
med forsiktig rydding. Eksisterende merking, skilting og vedlikehold av turstier og ev. 
klopper kan videreføres. Viktige stier / løyper er angitt på de respektive vernekart.  
 
Mer Villmark Nå er meget fornøyd med vern av områder i Østfold, berømmer Fylkesmannen 
for verneforslagene, og påpeker at flere av områdene er små, som på sikt neppe sikrer 
naturverdiene i tilstrekkelig grad. MVN vektlegger vern av granskog, samt løvskog i raviner. 
 
Naturvernforbundet i Hurum/Røyken, se 15.Tofteskogen, under. 
 
 
Merknader og tilråding til det enkelte verneforslag 
 
12. Gukilhøgda og Abbortjernhøgda (utvidelse av Gukilhøgda naturreservat),  
Indre Østfold kommune (tidligere Trøgstad kommune) og Aurskog-Høland kommune 
2.565 dekar, herav nytt areal 1.349 dekar 
 
NVE har ingen merknader.  
 
Fylkesmannen viser til at området grenser til reguleringsmagasin i Øgderen (Hemnessjøen) i 
Haldenvassdraget, som er et vernevassdrag og at grensen mot Øgderen følger HRV. 
 
Mer Villmark Nå er særlig tilfreds med utvidelsen, med nytt verneareal i Abbortjernhøgda. 
 
Indre Østfold og Aurskog-Høland kommuner har ikke avgitt høringsuttalelse. 
 
Fylkesmannen viser til at det ved oppstart og høring ikke har fremkommet synspunkter eller 
merknader som krever ytterligere avklaring. Forslaget tilrås fremmet iht. vedlagte 
verneforskrift og vernekart (mars 2020, Fylkesmannen i Oslo og Viken). 
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